

Conference Call for Papers

“The State of the Consecrated Life in Contemporary Canada”

Introduction:

We are pleased to announce the Call for Papers for the “State of the Consecrated Life in Contemporary Canada” Conference to be held on **25-26 January 2013** in Montreal, Quebec. This conference is held as a part of a Social Sciences and Humanities Research Council of Canada research grant that explores the State of Consecrated Life in Contemporary Canada and seeks will bring together leading researchers from Canada and abroad to share research and insights on this important subject.

Conference Abstract:

Judging from statistics alone, the place of those living the consecrated life in a number communities of religious in Canada—variously known as monks, nuns, brothers, sisters, religious or consecrated depending on their internal categorization—has become considerably less important in the last two generations. Many communities established before the 1960s have experienced significant decline in the decades following, some decreasing in size by a small percentage, and others so much that they have had to merge with other groups or see their active ministries come to an end. Though the overall numbers are in decline, there are many kinds of consecrated life in major religious traditions that have shown stability or even increase. Using a representative sample of those living the consecrated life in Christianity and Buddhism, this conference explores these narratives of decline, stability and renewal using multi-disciplinary scholarly perspectives. Though other types of religious communities might be evoked in presentations, this conference seeks to address the state of religious communities dedicated to religious virtuosity normally characterized by formal promise of chastity, poverty and obedience.

Presentations are invited on a broad range of subjects having to do with the general state of consecrated (or ‘religious’ or ‘monastic’) life in contemporary Canada in Christian or Buddhist traditions. We invite presentations that range in focus from narrowly defined (ie. concerning one religious house or leader) to broadly interpretive.

The Conference planning team intends to publish an edited collection from this symposium. Guidelines for submitting the conference paper to a peer-reviewed process will be supplied to presenters along with notice of acceptance of their proposal.

Presentations:

Papers are invited which relate to the themes of the conference as outlined above, and especially on the topics identified. Paper presenters should be active researchers, whether new or established scholars, who have an interest in the topic and are planning to attend the conference. It is not necessary to be a religious or monastic, whether Catholic or Buddhist, or to speak from a religious perspective; any scholarly paper related to the themes will be considered. Please refer to the

conference website for further information on material already published by research program participants and ethical guidelines for research.

Papers will be presented in parallel sessions and should be delivered in a maximum of 25 minutes and should be no more than 2500 words in length. To apply to present a paper, the following information is needed:

- Your name, email and institution (if applicable)
- Title of the proposed paper and short abstract (about 200 words)
- A one page curriculum vitae referencing recent and relevant works

Paper proposals should be sent to consecratedlifeincanada@gmail.com by **31 July 2012**. Successful presenters will be notified by 31 August 2012. A limited number of partial bursaries to support travel may be available.

Conference Planning Team:

Jason Zuidema (Concordia University)

Elizabeth Smyth (University of Toronto)

Victor Hori (McGill University)

Rick van Lier, o.p. (Dominican University College)

Further Information:

For further information about the event see: www.consecratedlife.ca.

For registration and other questions, please write the conference assistant Ms. Kathryn Sawyer at: consecratedlifeincanada@gmail.com

Appel à propositions de communication

« État de la vie consacrée au Canada contemporain »

Introduction:

Nous sommes heureux de vous inviter à soumettre une proposition de communication pour le colloque « État de la vie consacrée au Canada contemporain », qui aura lieu à Montréal, Québec, les **25 et 26 janvier 2013**.

Ce colloque est organisé dans le cadre d'un projet de recherche financé par le Conseil de recherches en sciences humaines du Canada (CRSHC). L'événement vise à faire état de la vie consacrée au Canada contemporain et veut réunir des chercheurs, en provenance du Canada et de l'étranger, afin de partager leurs recherches et leurs réflexions sur ce sujet.

Résumé:

Du strict point de vue des statistiques, la place des personnes engagées dans la vie consacrée, et plus spécifiquement au sein des instituts religieux de l'Église catholique romaine – selon leurs terminologies propres: religieux-ses, moines-moniales, frères, sœurs, pères, consacré(e)s –, est devenue au fil des dernières décennies beaucoup moins importante que par le passé. La majorité des instituts religieux, fondés ou établis au Canada avant 1960, ont connu une baisse démographique importante. Certaines provinces, et même certains instituts, ont connu des fusions. D'autres doivent entrevoir leur disparition. Certains observateurs, voire certains membres, prévoient d'ici quelques décennies la fin de la vie consacrée au Canada, du moins telle qu'elle fut connue dans la majorité des régions d'Amérique du Nord et d'Europe.

Bien que les chiffres sont globalement marqués par un déclin, il existe des formes de vie consacrée qui ont montré une stabilité, voire une croissance. Nous souhaitons en étudier l'évolution par voie comparative: la vie consacrée dans la tradition chrétienne - et nommément catholique -, ainsi que la vie consacrée dans la tradition bouddhiste. Par vie consacrée, nous entendons les formes communautaires de virtuosité religieuse, caractérisées par un engagement comprenant l'observance du célibat chaste, de la pauvreté et de l'obéissance. Ces trois valeurs sont communes aux deux traditions dénommées.

Les communications peuvent aborder un large éventail de sujets ayant trait à l'état et à l'évolution de la vie consacrée au Canada, et ce, dans les traditions chrétiennes et bouddhistes. Il est également possible d'adopter des points de vue plus circonscrits,

comme l'étude d'une communauté locale, des études de cas, etc.

L'équipe organisatrice du colloque prévoit publier les textes sous forme d'actes. Des indications plus précises seront fournies aux intervenants du moment que les propositions de communication auront été acceptées.

Présentations:

Les communications doivent aborder l'un ou l'autre aspect de la problématique décrite ci-dessus. Les présentateurs recherchés doivent être des chercheurs universitaires (étudiants ou professeurs) ayant un intérêt pour le sujet, et prévoyant être présent au colloque. Il est à préciser qu'il n'est pas nécessaire d'être engagé soi-même dans une forme de vie consacrée – chrétienne ou bouddhiste -, ni de traiter du sujet sur la base de convictions religieuses personnelles. L'approche est avant tout scientifique. Pour plus de renseignements sur le projet de recherche, ses paramètres éthiques, et pour consulter certains documents déjà publiés dans ce cadre, vous êtes priés de consulter le site internet: <http://www.consecratedlife.ca>

Les communications seront présentées sous forme d'ateliers parallèles, et ne devront pas dépasser 25 minutes. Les textes devront contenir au plus 2500 mots.

Afin de proposer un projet de communication, les informations suivantes sont nécessaires:

- Nom, courriel et institution à laquelle vous vous rattachez.
- Titre de la communication proposée et un bref résumé (200 mots).
- Curriculum vitae d'une page faisant état de certaines de vos activités et publications.

Les propositions de communication doivent être envoyées à l'adresse courriel suivante: consecratedlifeincanada@gmail.com, avant le **30 juillet 2012**. Les personnes dont les projets de communication auront été retenus en seront avisées avant le 31 août 2012. Un nombre limité de bourses, défrayant une partie des frais de voyage, sont offertes.

Équipe de planification de la conférence:

Jason Zuidema (Université Concordia)

Elizabeth Smyth (Université de Toronto)

Victor Hori (Université McGill)

Rick van Lier, o.p. (Collège universitaire dominicain)

Informations complémentaires:

Pour de plus amples informations sur l'événement voir: www.consecratedlife.ca.

Pour des questions d'inscription et autres renseignements, veuillez écrire à madame Kathryn Sawyer: consecratedlifeincanada@gmail.com